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Народився 20 грудня 1936 р о ку  на хуторі біля Диканьки, що в 
Полтавській області, в с ім 'ї селян-колгоспників. Навіть точної назви 
його не знаю , бо  адміністративний розподіл тоді постійно змінюва
вся. Коли отрим ував паспорт після вступу до вузу, записали: м ісце 
народж ення — село Орданівка Диканського  району Полтавської 
області.

Батьки м о ї -  мати Кіндій (М отр ій ) Оксана Леонтіївна, 1903 року 
народ ж ення , походить із с ім 'ї селян-середняків, бо її батько дав на 
посаду одну д есятку  землі. Вона мала освіту лише 2 класи ц ерко - 
вно -при ходсько ї ш коли.

Батько — Кіндій Є ф рем  Варивонович, 1882 р о ку  народження 
батракував у м ісцевих землевласників. Він закінчив 4 класи церко - 
вно -приходсько ї ш коли. Після Ж овтневої революції отримав від 
держ ави  зем ел ьну ділянку. Кмітливий і працьовитий, він так орга
нізував на ній р о б о ту , щ о в період колективізації в 1929 році його 
за д о н о со м  «доброзичливців» хотіли розкуркулю вати. І тільки на
явність свідчень, щ о він отримав землю від радянської влади, вря
тувала його  від неминучої б іди...

К а ж уть , в ранньом у дитячому віці був д уж е  хворобливою дити
ною . В ж е  потім , пізніше, м о ї вихователі з колгоспного дитячого 
садка-ясел розповідали мені, щ о ніхто не надіявся, що виживу. А 
коли я сам  став пам 'ятати, були вже роки війни і повоєнної відбу
дови країни.

Д о  ш коли пішов лише в 1945 році. Вчився наполегливо, з вели
к о ю  насолодою  опановував знання з усіх предметів. Закінчив се
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редню ш колу з золотою  медаллю, щ о давало зм о гу  тоді без 
вступних іспитів бути зарахованим до вищ ого навчального закладу.

Роздумів про вибір проф есії м айж е не було. Та в стом атологію  
я потрапив випадково. Щ е  колись у шкільні р о ки , я прочитав кни
ж ку  А .С .М акарен ка  «Прапори на баштах», де герой книги ствер
джував: «Виховати людину або повернути їй зд оров 'я , — щ о м о ж е  
бути кращ е за ці професії». І я хотів бути тільки вчителем. Та ви
бір мій розвіяли мої ж  учителі, порадивши йти в м едицину.

Чомусь у Харківськом у медичном у інституті в приймальній к о 
місії наполегливо рекомендували санітарно-гігієнічний ф акультет. 
«Бажаєш на лікувальний? Складай всі іспити, бо туди ми вж е  м е 
далістів набрали».

І я вибрав стоматологію , адже там була лише співбесіда. Спів
бесіду проводила моложава ж інка . Це пізніше я дізнався, щ о то 
була проф есор Т.В.Золотарьова. Хвилювався, які ж  питання вона 
поставить.

С еред абітурієнтів про ці співбесіди ходили різні м іф и ... Та пи
тання були як найпростіш і.

— М и берем о вас в інститут.
— Але я не м о ж у  навчатись у вас без гур то ж и тку .
— Так місця в гур то ж и тку  ми розподіляєм о лише в кінці серпня 

на початку вересня.
— В таком у разі я вимушений ш укати інший вуз.
Чим я їй сподобався, не знаю, але вона написала на моїй заяві 

візу: «З наданням гуртож итку» .
З гуртож итком  дійсно було важ ко . На тисячу студентів всього 

200 місць. А тоді було стільки дітей-сиріт, напівсиріт, учасників 
Великої Вітчизняної війни, для яких поселення в гу р т о ж и то к  було 
пільгою. А  в мене ж  був батько, хоча й не п л атоспром ож ни й ...

Тож  і доводилось ко ж н о го  навчального р о ку  «вибивати» це м іс 
це, доходячи навіть до самого ректора  інституту доцента В оро- 
нянського Г.С. То була дійсно високопорядна, глибокоосв ічена і 
культурна людина. Він читав нам спокійним ур івноваженім  гол осом  
глибокі за зм істом лекції з патологічної анатомії. Д оброзичливо , 
спокійно приймав іспити. Він був р е кто р о м , але студенти ніколи не 
відчували зверхності над собою , неуважності до їх запитів. Та най
більше вражала культура його поведінки. При зустрічі вітався спо
кійно, взявшись за головний уб ір, який, здавалось, хотів зняти пе
ред нами, студентами.
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Взагалі мені «повезло» на вчителів як у ш кол і, так і в інституті. 
Більшість з них була закохана в свої предм ети і зум іли передати 
всю закохан ість нам , учням, потім  -  студентам .

В ті р о ки  панувала тенденція до гл ибокого  вивчення теоретич
них дисциплін, то го  ф ундам енту, який стає потім  надійним підґрун
тям для засвоєння клінічних дисциплін.

П ам 'ятаю  лекц ії і практичні заняття з б іохім ії проф есора 
М .О .С и чова , які вів проф есійно і з великим гу м о р о м , щ о часом 
ш окувало як студентів, так і викладачів та обслуговую чий персо
нал.

Глибокі за зм істо м  і високою  л ітературною  м овою  читала лекції 
проф есор  Е .Д .Б р о м б е р г. Це був взірець зовніш ності. Красива, 
висока ж ін ка , завжди одягнена у відповідності з тод іш ньою  м о 
дою , вона викликала захоплення наших однокурсників . Була д уж е  
вимогливою  до  студентів. О трим ати відмінну оц інку було непрос
то, як непросто  було це зробити і у доцента Власенка П .В ., про
ф есора Р озовської Е .С ., зав. каф ед рою  ф армакології.

Л екц ії Павла Веніаміновича Власенка з біології були глибокі за 
зм істом  і р а зо м  з тим доступн і. Він читав їх на перш ом у курс і з 
таким  запалом , щ о на останню  лекц ію  ходили навіть студенти 
п 'ято го  ку р с у . Він мав глибокі знання, то ж  мав право і на вимог
ливість. О трим ати  у нього відмінну оц інку -  велика честь.

Не м о ж у  сказати, щ о проф есор  Розовська Е.С. захоплювала 
своїми лекц іям и. Зм іст їх був дійсно глибокий, бо цікавий сам пре
дм ет, який вона читала. М онотонний голос, постійний рух за ка 
ф ед рою , здавалось із напівзаплющеними очима, не приваблювали 
студентів. Значно цікавіш е було на практичних заняттях, в бесіді 
при складанні іспитів, де «відмінно» було не частою оц інкою .

С еред  тих, хто закладав основи фундаментальних знань, згаду
ється і доцент О .О .С е р д ю ко в а , яка читала кур с  патологічної фі
зіології. С трунка , завжди охайно і просто вдягнена, з добрим  об
личчям, вона нер ідко  проголош увала складні істини, доносячи до 
слухачів це просто , доступно.

З великою  зацікавленістю я вслухався і вчитувався і в загально- 
клінічні дисципліни. Хоч і здавався надмірнім проф есор 
Г .М .Гуревич, зав .каф ед рою  хірургічних хвороб, своїми питанням 
на лекц ії в аудиторію : «Ну, кто  в разведении 1:200 м ож ет ответить 
на этот вопрос?", але це вело до хорош ого азарту-протесту дати 
таку відповідь. Та він був зовсім іншим під час обходу хворих. Не
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помітно торкався до плечей хворого і тихо запитував: «Так что вас 
беспокоит?» замість ш аблонного: «На что вьі жалуєтесь?».

Високий, худорлявий, з сивими вусами, за ка ф е д р о ю  стоїть 
проф есор П .Ф .Ф р о л о в , зав.каф едрою  внутрішніх хвороб . Хрип
луватим голосом надспокійно викладає суть проблем и з патологи 
внутрішніх органів. Та частіше на цих лекціях з'являвся доцент 
С .М.Волинський, який жваво, з гу м о р о м  тримав аудитор ію  в за
хваті всі 90 хвилин.

А ще запам'ятались лекції і практичні з очних хвороб  заняття 
доцента М .О .М е р кул о во ї—«всього лише сестри знам енитого  о ф 
тальмолога М еркулова», — за її висловом. їй вдалося прищ епити 
любов до свого предм ету, здається тако го  далекого  від стом ато 
логії. її постійне твердження: «Якби до вашої чудової проф есії ще 
хоч півставки моєї прекрасної спеціальності оф тальмолога, — ціни 
б вам не скласти».

Не знаю, чи вірила вона в таку можливість, але увага до и пре 
дмету була неослабною.

Стоматологія в м ою  свідомість увійшла з іменами доцентів 
Г.І.Сироти, В .І.Коробкова, асистентів Т.Г.Гольдової, Л .І.С ироти .

Г.І.Сирота вів у нашій групі м айж е всі заняття з терапевтичної 
стоматології. Він ж е  читав і частину лекц ій. Вимогливий, але спра
ведливий, добрий, з почуттям гум о р у , він ш видко рухався м іж  кр і
слами, встигаючи щось підказати, підправити. М абуть припав я 
йому до душі, бо вже через 3 роки  після закінчення інституту 
отримав від нього листа із запрошенням поступати до клінічної о р 
динатури.

Але то буде потім, а покищ о я студент, опановую  ази стом а 
тології, детально, прискіпливо освою ю  практичні навички, бо  в 
майбутньому уж е  ніким іншим себе не уявляю. Зум іли таки мої 
вчителі прищепити любов до медицини взагалі і до стом атології 
зокрем а.

Розділ «Хвороби слизової оболонки порожнини рота» вела аси
стент з величезним стажем роботи, к .м .н . Т.Г.Гольдова. С покій 
но, ніколи не підвищуючи свого хриплуватого голосу (здавалось, 
що в неї завжди щось з горлом ), вона проводила заняття, постійно 
демонструю чи купу вирізок статей з різних наукових ж урнал ів , 
намагаючись привернути нашу увагу до вивчення цього  найсклад
нішого розділу.

Основи хірургічної стоматології я взяв у доцента В .І.К о р о б ко ва  і 
асистента Л .І.Сироти.
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В .I.К о р о б ко в , огрядний, з ш и роким  овалом обличчя, з опущ е
ними на кінчик носа о кулярам и, через які він дивився на студента з 
постійним запитанням до б удь-яко ї відповіді: «А ще?».

Й ого лекц ії були д у ж е  інф ормативн і. Складалось враження, що 
всі м онограф ії і п ідручники з х ірур гічно ї стом атології він знав на
пам 'ять. Відповідаєш й о м у , щ ось йом у  не подобається.

-  Іди. Читай стор інку  62, перш ий абзац зверху.
І дійсно, там  знаходиш  відповідь.
Лідія Іванівна С ирота вела практичні заняття на 5 кур с і. С покій

на, ур івноваж ена, вона дем онструвала м айж е  всі амбулаторні 
операції з х ірур гічно ї стом атології, щ о дало можливість потім  см і
ливо йти і на цистотом ію , цистектом ію , видалення ретенційних 
цист, видаляти гній з абсцесів чи проводити втручання при епулі- 
дах.

Вони так захопили м оє уявлення про х ірургічну стом атологію , 
що ніким  іншим я вж е й не збирався і працювати: тільки х ір ур го м - 
стом атологом . Та життя внесе свої корективи.

Але студентські р оки  запам 'ятались не тільки постійною  пра
цею  над книгам и. В ті р оки  я побував в усіх театрах Харкова і по- 
справж ньом у закохався в мистецтво опери і балету, наскільки все 
це було для м ене новим, незвичайним. Стихія театру захопила 
мене мабуть то м у , щ о в ко м со м о л ь сько м у  б ю р о  кур су  я відпові
дав за культурно-м асовий се кто р , основною  р о б о то ю  якого було 
розповсю дж ення квитків в театри. Тоді вони мали інші ціни, досту
пні студенту, який жив на одну стипендію , якщ о він вмів економити 
на своєму ш лунку.

1956 р ік  видався урож айн им  на цілинних землях. Саме тоді нас, 
студентів II к у р с у , відправляли в Казахстан на збирання ур о ж а ю . 
У рож ай  і справді був величезним. Кучугури  золотої пшениці висо
тою  до 2 м і довж и ною  до 150-200 м лежали проти неба, на обрії 
якого вж е  з'являлись дощ ові осінні хмари, адж е хліба там д о зр і
вають значно пізніш е, н іж  на Україні. Скільки тої золотої пшениці 
залишилось на полях!...

Як і в останні р оки  тут, у Полтаві, база інституту в Харкові зво
дилась рукам и  студентів. Саме в кінці 50-их років  завершувалась 
перебудова будинку історичного ф акультету Харківського д е р ж а 
вного університету під стоматологічну поліклін іку, яка стала базою  
наш ого стоматологічного ф акультету. То ж  не один день доводи
лось бувати на тій будові, як в урочний, так і позаурочний час. 
Але стільки радості було працювати на 5 курс і на суперсучасних
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(на той час) універсальних установках типу «Хірана» (ЧССР), 
"Дента" (НДР).

І який контраст я зустрів, приїхавши на ро б о ту  за м ісц е м  при
значення в Тернопільську область.

Інститут закінчив в 1960 роц і з в ідзнакою . На розпод іл  я йшов з 
великим бажанням поїхати працювати в Західну У кра їну , тільки 
чомусь хотілось у Львівську область. Та запропонували Тернопіль
ську, м істо Скалат, бо у Львівській вж е  всі м ісця були заповнені.

Як і потрібно було, перш ого  серпня я був у ж е  в Тернопільсь
ко м у  облздороввідділі. Д о  цього  я детально вивчив ка р ту  цієї о б 
ласті. Навіть визначив, щ о Скалат всього за 20-25 км  від Тернопо
ля. Але в облздороввідцілі мені запропонували інший дальній ра 
йон. Та я виявив наполегливість і поїхав за м ісцем  призначення в 
Скалат. Це невеличке м істечко, яких багато в Західній Україн і. В 
Скалатській райлікарні мене зустріли привітно, але стом атологіч 
ний кабінет справив гнітюче враження: в ньом у стояли лише 2 ста
ренькі — ножна та комбінована — борм аш ини. їх раніш е я бачив 
лише на ф антомному курс і. Справа в то м у , щ о в ті р о ки  до д е р 
жавної м ереж і електролінії м істечка підключали лише вночі, а 
вдень м істо позбавлялось електроенергії.

Так і проробив 3 роки  на ножній борм аш ин і. Тільки в 1963-му 
роц і, коли в ід 'їжджав до клінічної ординатури в наш інститут, м істу 
цілодобово стали подавати електроенергію .

З 1-го вересня 1963 р о ку  я знову в своїй Aima m ater і по вере
сень 1965 року  навчаюсь в клінічній ординатурі на каф едр і тера 
певтичної стоматологи. Хоч каф едрою  тоді завідував щ е доцент, а 
нині відомий вчений д .м .н . проф есор П .Т .М а кси м е н ко , та б езпо 
середнє керівництво клінічною ординатурою  взяв на себе доцент 
Г.І.Сирота.

План навчання скурпульозно виконувався. Щ ом ісяця я складав 
заліки, детально познайомившись з дж ерелам и л ітератури, о со б 
ливо монографічної. У ж е  в перший р ік навчання проводив практи 
чні заняття в 3-5 групах з усіх розділів предм ету.

Саме в клінічній ординатурі були перші спроби наукового  по
ш уку. Як стоматолог, був включений до виконання м іж каф ед рал ь- 
ної наукової роботи: обстежував порож нину рота в п ісляоперацій
ний період в хірургічних хворих, яким проводилось лікування з ви
користанням антибіотиків. Результати цієї роботи стали перш ою  
надрукованою працею.

Та час навчання занадто швидко пролетів, а що далі?
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Закінчення клінічної ординатури співпало із в ідкриттям багатьох 
стом атологічних ф акультетів. С ам е тоді, в 1965 роц і, відкривався 
стом атологічний ф акультет у Д н іпропетровську . На м ісце завідую
чого ка ф е д р о ю  подав свою  кандидатуру на ко н кур с  доцента 
Г .І.С ирота. П оговоривш и зі м ною , він обіцяв, якщ о його беруть, 
взяти м ене  асистентом . Та не так сталося, як гадалося.

Г .І.С ирота — учасник Великої Вітчизняної війни — не раз був по
ранений і ко н туж е н и й . З тих пір носив в своєм у тілі осколки . І коли 
його обирали зав ідую чим , в ідгуки війни нагадали йом у про ті зло
вісні часи: він попадає на операційний стіл ...

Все скінчилось для нього гаразд . Телефонний дзвінок з Д н іпро
петровська д о б р е  п ідтримав його : одноголосно обраний завідую
чим ка ф е д р о ю . Заодно повідомили, що й асистента вибрали.

— Я в ізьм у тебе на слідуючий р ік.
М ісця асистента на нашій каф едр і не було. Та П .Т .М аксим енко  

запропонував м ені м ісце в аспірантурі, правда, дворічній. Хвилю
вань чимало. Чи встигну? Ш видко  треба було розпочинати викону
вати нову те м у . Правда, кандидатські іспити складені в клінічній 
ординатур і.

В асп ірантур і навчався 2 р о ки  (1965-1267 р р .) . Значну частину 
роботи з дисертац ії виконував в лабораторії каф едри нормальної 
анатомії. Зав ідую чим  ка ф ед рою  тоді був проф есор І.І.Косіцин. Він 
ж е  став і д р у ги м  кер івником  роботи. Інтерес його наукових пош у
ків пов'язаний з вивченням м орф ології імунної системи. Глибокі 
знання пробл ем и дозволили йом у передбачити значення м орф оло
гічних досл ідж ень для клініки, що й лягло в основу виконання кліні
чної тем и.

І.І.Косіцин постійно цікавився не тільки виконанням дисертації. 
Й ого  цікавило все. І де тільки м іг, завжди приходив на допом огу. 
На перш ий погляд він був малопомітний, тихий, спокійний. Це була 
р озум н а , культурна , освічена, інтелігентна, високопорядна люди
на. Й ого  порад  і сьогодні з вдячністю дотримую сь.

А сп ірантура  закінчилась попередньою апробацією дисертації в 
інституті. В листопаді І968 р о ку  пройшов публічний захист канди
датсько ї дисертації по тем і «Острый афтозний стоматит (Клиника и 
некоторы е  показатели реактивности организма)» на Вченій раді 
О д есько го  медичного інституту імені М .І.Пирогова. Мій науковий 
кер івник П .Т .М аксим енко  тоді завершував докторську дисертацію 
і не зм іг поїхати на захист. М оїм куратором  стала доцент 
О .Ю .Кастел л і. Навчаючись в клінічній ординатурі і аспірантурі, я
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відвідав всі її лекції і практичні заняття з патологи слизової оболонки  
порожнини рота.

Вольова, енергійна, висококваліф ікований спеціаліст, в и м о г
ливий і вмілий організатор, вона змогла згуртувати д у ж е  різних 
людей у колектив каф едри терапевтичної стоматологи у р о ки  н 
становлення у Полтаві після переведення Х арківсько го  м едичного  
стоматологічного інституту до Полтави.

З 1-го вересня 1967 р о ку  я став працювати асистентом  ка ф е д 
ри терапевтичної стоматології. Довгі р оки  нею  керував п р о ф е со р  
П .Т .М аксим енко. Стиль його характеризувався вимогливістю , о с о 
бливо до виконання наукових роб іт. Вимогливий до себе , чесний і 
пунктуальний у вивченні будь-яких наукових ф актів, він вимагав 
того ж  і від своїх учнів. Робіт з'являлось небагато, зате виважених. 
О цю  відповідальність, правдивість, глибоку обізнаність в питаннях, 
що вивчались, він передавав і своїм учням.

На його каф едрі я став кандидатом медичних наук, асистентом  
каф едри, в 1972 році -  доцентом , а з 1992 р о ку  -  п р о ф е со р о м .

Своїм зростанням я звичайно зобов'язаний не тільки власній 
праці, а й добром у ставленню до мене всього колективу інститу
ту, хоч і доводилось, кр ім  роботи на каф едр і, віддавати багато 
сил, виконуючи обов 'язки протягом  семи років  секретаря партій
ної організації стоматологічного ф акультету (так, я був членом 
КПРС з 1964 р о ку  аж  до припинення її дії в 1992 роц і ).

М айже 14 років працював деканом  стом атологічного  ф акуль
тету.

Саме в полтавський період життя інституту мені довелось пра
цювати пліч-о-пліч з проф есором  В .О .Д ельвою , р е кто р о м  інститу
ту, проректором  з навчальної роботи про ф е со р о м  О .Н .Л ю л ь ко ю , 
проректором  з наукової роботи проф есором  В .П .М іщ е н ко м ; то 
дішнім м айже беззм інним секретарем  партійного ко м іте ту , а п із
ніше (з 1986 р .) і ректо р о м  академ ії п р о ф е со р о м  
М .С .С крипн іковим .

Людина лагідної вдачі, ерудована, високоінтелігентна і р а зо м  з 
тим скром на і дуж е  делікатна, проф есор Дельва В.О. з повагою  
ставився до кож ного , хто з ним працював.

Навчально-методичну роботу довгі роки  очолював п р о ф е со р  
О.Н.Люлька. Його глибокі знання навчального процесу вузу , нова
торство, висока вимогливість подобались далеко не всім , але нав
чальний процес був, як належить вузу, на перш ом у плані.
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Сповнений б езк інечною  кількістю  ідей, вмілий орган ізатор спо
чатку партійної, а потім  і всієї роботи  інституту, М .С .С кри пн іков  
добився повернення перш ого  імені нашої Alm a m ater — академ ії, як 
колись в далекі 20-і р оки  починав свою  діяльність наш одонтологіч
ний ф акультет у складі Харківської медичної академії.

С аме й ом у  я зобов 'язаний і високим званням проф есора . За 
його р е ком енд ац ією , врахувавши досвід учбово-м етодичної, нау
кової, л ікувальної і гр о м а д сько ї роботи , Вчена Рада інституту при
своїла мені у 1991 роц і це високе звання, з чим погодилась ВАК, 
видавши диплом  проф есора  з госпітальної терапевтичної стом ато
логії.

На цей пер іод  припадає значний злет інституту в науковом у 
плані, навчально-методичній роб оті, становленні бази наш ого вузу і 
вирішенні кадрово ї політики.

Разом з цими чудовими лю дьми довелось і мені працювати над 
вирішенням цих складних питань.

Д освід  спілкування з студентами, набутий в пер іод проведення 
партійної роботи , довелось використовувати в роботі деканом . З 
вересня 1979 р о ку  і по червень 1993-го р о ку  працювати деканом  
стом атологічного  ф акультету. Той, хто колись обирався на цю 
посаду, знає, яка це коп ітка , р ізноманітна, навіть рутинна робота, 
на якій важ ко  перевиконати план...

За цей час пройш ло 14 випусків студентів (близько 2000 чоло
вік). Доводилось докладати багато зусиль разом  з працівниками 
всіх каф едр інституту, щ об з вузу виходили хорош і спеціалісти лі- 
кар і-стом атологи.

С кільки студентів побувало в деканаті за ці роки  з різних при
чин! Намагався вирішувати їхні проблеми справедливо, хоч м о ж е  й 
не всі залишались задоволеними від цих відвідувань...

Скільки часу доводилось затрачати щ орічно, орган ізовую чи та 
проводячи розподіл  молодих спеціалістів! Хотілось, щ об випускни
ки з розум інням  ішли на виконання свого о б ов 'я зку  перед д е р ж а 
вою , направляючись за м ісцем  призначення.

Відчував задоволення р о б отою  в деканаті і в плані вирішення 
кадрової проблем и вузу. Разом з гром адським и організаціями, 
студентським  науковим товариством рекомендував для роботи в 
інституті кращ их з кращ их студентів. І м айж е всі вони виправдали 
м о ї надії: стали кандидатами медичних наук, обрані доцентами, 
захистили або працю ю ть над докторським и дисертаціями. Це 
Т .О .П етруш анко  (Копяк), І.Ю . Литовченко (Чечотіна), Л .І.Воло
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шина, Л .М .С аяпіна, Л.Б.Галіч, Л .В .С м а гл ю к, Ю .І.С и л е н ко , 
М .Я.Н ідзельський, О .Б .Беліков, В .М .Радлінська — сучасне і м айб у
тнє нашої академії.

Будівництво матеріальної бази інституту те ж  не проходило м и 
мо мене. Організація будівельних груп , планування і реалізація 
навчального плану студентами, які працювали вдень, а вечорам и 
опановували ази своєї майбутньої спеціальності, були постійно в 
полі зору декана.

Одна боротьба з пропускам и занять без поважних причин за
бирала багато часу в робота декана, м о ж е  й не завжди викори с
таного ефективно.

...Спливають роки . Час іде невпинно. Ось у ж е  35 р ок ів  пра
цю ю  в Українській медичній стоматологічній академ ії. О публ ікував 
близько 73 наукових та методичних роб іт, головним чином  з п р о 
блем пародонтології та захворювань слизової оболонки порож нини  
рота.

Читав лекції м айже з усіх розділів терапевтичної стом атології. 
П ідготовка до них забирала особливо багато часу. Не се кр е т , щ о 
під час лекцій важко утримувати увагу студентів. Тож  доводилось 
шукати час на «ліричні відступи», звертаючись до поезії Гамзатова, 
Бернса і таке інш.

І звичайно ж  практичні заняття зі студентами, які я з великою  
охотою  проводж у, стараючись передати студентам весь той д о 
свід, що набув за роки праці.

Проконсультовано тисячі хворих, в основном у з патологією  сли
зової оболонки порожнини рота і захворювань пародонту. Д есят
кам  тисяч хворих надана спеціальна стоматологічна д опом ога .

Нагороджений значком «Отличник здравоохранения». О дру-5 
жений. Дружина Кіндій Світлана Вікторівна, кандидат медичних 
наук, асистент кафедри стоматології дитячого віку, всі р о ки  пра
цює поряд зі мною, розділяючи і успіхи й невдачі.

М аю  двох синів, які своєю проф есією  вибрали те ж  стом атоло
гію.

Та, оглядаючись назад, дум аю , щ о, як не тяж ко  йти «per 
aspera ad astra», можна було б зробити значно б ільш е...
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